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تورج نصر، دوبلور باسابقه کشورمان در وصف 
جلال مقامی اینگونه گفت: بزرگمرد دوبلاژ ایران 
هم رفت و دیگر هیچ جایگزینی ندارد. واقعا حیف 
شد. دیگر هیچ وقت مقامی ، اسماعیلی  و جلیلوندها 
تکرار نخواهند شد. جلال مقامی ـ هنرمند باسابقه 
عرصه دوبلاژ ـ پنجشنبه )پنجم آبانماه( براثر 
مشکلات کلیوی و ایست قلبی دار فانی را وداع 
گفت. در پی این اتفاق تورج نصر در گفت وگویی با 
ایسنا به بیان خاطراتی از جلال مقامی پرداخت و 
خودش را شاگرد او معرفی کرد. این دوبلور و بازیگر 
ابتدا در پاسخ به اینکه جلال مقامی را بیشتر دوبلور 
خوبی می داند یا مجری کاربلد؟ چنین گفت: ایشان 
دوبلور بسیار توانمند و خوبی بود. کارهای ماندگاری 
مثل »دکترژیواگو«، »بر باد رفته«، »لبه تاریکی« 
و خیلی فیلم های سینمایی با صدای ایشان شکل 
گرفت. تاریخ سینما اصلا به یاد ندارد گوینده ای 
به این قهاری با صدایی به این زیبایی حرف زده 
باشد، اما ایشان اواخر عمرش صدایش نامطلوب 
شده بود و به خاطر اعصاب ناآرامی که داشت روی 
حنجره اش تاثیر گذاشته بود؛ ضمن اینکه استاد 
»مقامی« سکته ای که داشت روی صدایش تاثیر 
گذاشته بود و دیگر مثل گذشته نمی توانست 
صحبت کند. نصر در پاسخ به اینکه اگر بخواهید 

یک جمله خطاب به زنده یاد جلال مقامی بگویید 
چه می گویید؟ اظهارکرد: بزرگمرد دوبلاژ ایران. غیر 
از این جمله چیزی نمی توانم خطابش کنم. جلال 
مقامی انسان شریف، آرام و استاد درجه یکی بود. 
او درباره اینکه با رفتن همیشگی صداهای ماندگار 
از عرصه دوبلاژ،  آیا می توان انتظار داشت در آینده 
صداهایی جایگزین خواهند شد؟ تاکید کرد: به هیچ 
عنوان صداهای ماندگار هیچ جایگزینی ندارند. ما 
در دوران طلایی دوبله ایران هر صدایی که از دست 
می دهیم هیچ وقت دیگر آن صداها به دنیا نخواهند 
آمد. جلیلوند، اسماعیلی، مقبلی، مقامی ، رفعت  
و ژاله کاظمی ها هیچ وقت تکرار نخواهند شد. هر 
صدایی دوره خودش را دارد. ممکن است در آینده 
گویندگانی بسیار خوب هم باشند، اما آنچنان 
صدای ماندگار نخواهند شد. در دنیای هنر هم 
همین طور است حتی در هالیوود هم همین است 
کسانی که استاد هستند کسی جایگزین شان 

نمی شود و فقط اسمی از آنها می ماند.
  هنوزهم شاگرد »مقامی« هستم

تورج نصر سپس به تجربه کاری اش با مرحوم 
جلال مقامی اشاره کرد و یادآور شد: من از دوره 
نوجوانی تقریبا حدود ۱۳ سالگی با ایشان کار 
کردم و شاگرد ایشان بودم، هنوز هم شاگردش 

هستم. تا قبل از اینکه بیمار شود برای فیلم هایش 
حرف زدم. من در اکثر فیلم های آقای مقامی 
صحبت کردم. فیلم های هندی، فیلم های کمدی 
ایتالیایی و آمریکایی با آن مرحوم زیاد کار کردم. 
آقای مقامی مرد بسیار محترم، باحال و خوش 
اخلاقی بود. او گوینده خوب و باحوصله ای بود. 
آرام بود و به هیچکس کاری نداشت. او سپس به 
شوخ طبعی جلال مقامی اشاره کرد و گفت: حرف 
برای استاد مقامی زیاد است. من فقط از ایشان 
خاطرات خوب به یاد دارم. زمانی که سر کارشان 
می رفتم بهترین روزهایم بود چون از او بسیار 
می آموختم و اگر چیزی می خواست بگوید آنقدر 
زیبا عنوان می کرد که به دل آدم می نشست. جلال 
مقامی آدم شوخ طبعی بود. روحش شاد. من خیلی 
با او شوخی می کردم و به اصطلاح سر به سرش 
می گذاشتم. اصلا به هیچ عنوان از هیچکس ناراحت 
نمی شد و شوخی هایش در حدی بود که شما را 
آزار نمی داد. متلک نمی گفت، کسی را کوچک و 
تحقیر نمی کرد. کلمات شیرین به کار می برد و 
به موقع می خندید. واقعا حیف شد. تورج نصر در 
پایان درباره جدیدترین کارهای خودش در عرصه 
بازیگری و دوبلاژ اضافه کرد: پروژه »سلمان فارسی« 
که از مدت ها قبل در آن بازی داشتم این روزها در 
شاهرود در حال تصویربرداری است و من تقریبا 
کارم در این سریال تمام شده است. فقط بخش 
کوچکی از ایفای نقشم باقی مانده تا به تهران 
بازگردم و همکاری ام را به پایان برسانم. قرار است 
در این پروژه به غیر از نقش اصلی خودم نقشی دیگر 
هم داشته باشم. همچنین اخیرا برای یک سریال 
طنز دعوت شدم که آقای حمید جبلی نویسنده 
آن است و به زودی قرار است قراردادی بسته شود 
و در قسمتی از کار همکاری داشته باشم. در عرصه 
دوبله هم همچنان کارم زیاد است. دوبله رکن 
اصلی زندگی ام است و بیشترین انرژی ام را صرف 

دوبله می کنم.

»معتمدی« خواننده سرود 
در جام جهانی

»گالیله« به سالن اصلی 
تئاترشهر نرسید

کارگردان نمایش »گالیله« که قرار بود آبان و 
آذر سالجاری در مجموعه تئاترشهر روی صحنه 
برود، گفت: این اثر نمایشی با توجه به شرایط 
فعلی اجرا نمی شود. شهاب الدین حسین پور، 
کارگردان نمایش »گالیله« که قرار بود در پاییز 
سالجاری در سالن اصلی مجموعه تئاترشهر 
روی صحنه برود، درباره وضعیت اجرای این اثر 
بیان کرد: پیش از شیوع کرونا قرار بود نمایش 
»گالیله« را روی صحنه ببریم و ۳ ماه تمرین 
کردیم که این امر آن زمان با توقف تمرین ها 
میسر نشد و با پایان تعطیلی دوران کرونایی 
تئاتر باردیگر تصمیم به تمرین و اجرای نمایش 
گرفتیم. از ۵ ماه پیش تمرین های »گالیله« را 
در سخت ترین شرایط شروع کردیم و قرار بود 
نیمه دوم سالجاری نمایش را در سالن اصلی 
مجموعه تئاترشهر روی صحنه ببریم. وی 
یادآورشد: مرحله بازبینی نمایش »گالیله« 
انجام و پس از برگزاری چندین جلسه بابت 
مسائل نظارتی، مجوز اجرای نمایش صادر 
شد، اما با اتفاقاتی که در یکماه اخیر رخ 
داد، تمرین های نمایش متوقف شد و طی 
گفت وگویی که با عوامل نمایش داشتیم، 
متاسفانه به این تصمیم رسیدیم که با توجه 
به شرایط فعلی و وضعیت کنونی اجراهای 
تئاتر، نمایش »گالیله« را روی صحنه نبریم. 
حسین پور تاکیدکرد: بابت تمرین و تولید 
نمایش »گالیله« تا پیش از توقف آن چند 
صد میلیون تومان هزینه کردیم و مقروض 
شده ایم که بدون جبران این خسارت ادامه 
راه ممکن نیست. از این رو جلساتی با مدیرکل 
هنرهای نمایشی داشتیم که ایشان اعلام 
کردند خسارت های مالی ما را جبران می کنند 
و ما پیگیر تحقق این امر هستیم. این هنرمند 
تئاتر در پایان درباره اینکه آیا تصمیمی بر 
اجرای نمایش »گالیله« در مقطع زمانی دیگر 
هست یا نه، اظهارکرد: طی توافق کتبی که با 
ریاست مجموعه تئاترشهر شکل گرفته است، 
مقرر شد نمایش »گالیله« در مهر و آبان سال 
۱۴۰۲ در سالن اصلی مجموعه تئاترشهر به 
مدت ۴۵ شب روی صحنه برود. امیدوارم این 
نمایش در شرایطی مناسب، آرام و بدون التهاب 

که حال مردم خوب باشد روی صحنه برود. 

فدراسیون  فرهنگی  مشاور 
فوتبال کشورمان از انتخاب محمد 
معتمدی به عنوان خواننده سرود 
رسمی تیم ملی فوتبال کشورمان 
در مسابقات جام جهانی فوتبال 
خبر داد. غلامحسین زمان آبادی 
گفت: قرار است سه خواننده برای 
خوانش سرود تیم ملی فوتبال 
در مسابقات جام جهانی انتخاب 
شوند که جناب محمد معتمدی 
به عنوان خواننده معرفی شده 
از سوی وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامی انتخاب شده است. وی 
ادامه داد: وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامی و سازمان صداوسیما 
به عنوان  نهادی هستند که   ۲
رسمی  سرود  ساخت  متولی 
در  کشورمان  فوتبال  تیم ملی 
جام جهانی اقدامات لازم را انجام 
می دهند. این در حالی است که 
یک سرود دیگر نیز از میان آثار 
متعدد ارسالی به فدراسیون در 
مرحله بررسی قرار دارد که این 
اثر نیز به زودی معرفی می شود. 
احسان محمدی؛ رئیس دپارتمان 
بازی  و  اجتماعی  مسئولیت 
جوانمردانه فدراسیون فوتبال هم 
بیان داشت: براساس تازه ترین 
برنامه ریزی هایی که صورت گرفته 
طی روزهای اخیر نامه ای رسمی از 
سوی فدراسیون فوتبال کشورمان 
به فیفا و کمیته برگزاری مسابقات 
جام جهانی فوتبال در قطر ارسال و 
براساس آن چهار قطعه موسیقایی 
مجزا برای تیم ملی فوتبال حین 
اصلی،  بازی  از  قبل  تمرینات 
»شادی پس از گل« و »خروج از 
زمین بازی« در نیمه اول و پایان 

بازی انتخاب شد. 

نتیجه اجرای طرح ۲ هفته بلیت نیم بها 
حدود ۸ میلیارد تومان فروش

با پایان یافتن زمان ۲ هفته بلیت نیم بها در سینماهای 
کشور، مشخص شد که این طرح، ۷ میلیارد و ۶۰۰ میلیون 
تومان عایدی برای سینمای ایران داشته است. به گزارش 
ایرنا، از پنجشنبه؛ ۲۱ مهرماه، سینماهای سراسر کشور به 
مدت ۲ هفته بلیت خود را به صورت نیم بها عرضه کردند که 
در نتیجه این روند، ۳۶۲ هزار نفر به سینما رفتند که برای 
این تعداد مخاطب، ۲۳ هزار و ۳۰۰ سانس تدارک دیده شد. 
گردش مالی سینماهای نیز طی این ۲ هفته، ۷ میلیارد و 
۶۰۰ میلیون تومان بود. در این مدت، »پسردلفینی« با ۱۱۲ 
هزار مخاطب، پرمخاطب ترین و پرفروش ترین فیلم سینمای 
ایران بود. »انفرادی« با ۸۰ هزار مخاطب، »ابلق« با ۴۲ هزار، 
»دوزیست« با ۴۱ هزار، »تی تی« با ۲۱ هزار و »علف زار« با ۱۷ 
هزار نفر، پرمخاطب ترین فیلم های سینمای ایران طی این ۲ 
هفته بلیت نیم بها بودند. البته باید به این نکته مهم اشاره شود 
که این طرح، به درستی به انجام نرسید؛ چرا که بسیاری از 
سینماها، تنها طی هفته اول، به این طرح وفادار ماندند و در 
هفته دوم، بسیاری از سینماهای کشور، از انجام این کار سر 

باز زدند و بلیت خود را به صورت تمام بها عرضه کردند.
  نجات سینما با فیلم کمدی

صاحبان این سینماها اعتقاد داشتند که طرح بلیت 
نیم بها نتوانسته مردم را به سینماها بکشاند و تنها اکران 
فیلم جدید با اولویت کمدی است که می تواند سینماها را 
از این وضع نجات دهد. البته که این ادعا، به درستی مطرح 
شده است. ناوگان سینمایی کشور هم اکنون، مشتمل بر 
فیلم هایی کهنه است که چندین ماه در حال نمایش هستند. 
در گام نخست می بایست فیلم های پرمخاطب به روی 
پرده بروند و در مرحله بعد، اهرم های کمکی چون بلیت  
نیم بها، راهکار تضمین کننده ای است که به افزایش میزان 
مخاطب خواهد انجامید. تحقق این مهم در نتیجه وضعیت 
فعلی جامعه، کمی سخت بود چرا که کمتر تهیه کننده، 
پخش کننده و سرمایه گذاری حاضر می شود که فیلم خود 
را به روی پرده بفرستد. البته که قفل این رکود از این هفته و 
با اکران ۳ فیلم جدید خواهد شکست. فیلم هایی که اگرچه 
فاکتورهای استقبال گسترده مردمی را به خود نمی بینند، اما 
در امیدوارکردن صاحبان آثار پرمخاطب برای نزدیک شدن 

به پرده، بسیار مناسب است. 

بیـــن المـــلل
 

 
گـــزارش
آناتولی آنتونوف: 

  واشنگتن بمب های اتمی را 
به خاک آمریکا برگرداند

سفیر روسیه در آمریکا ضمن هشدار درباره 
شبیه سازی حملات اتمی در رزمایش های ناتو، از 
واشنگتن خواست که همه تسلیحات اتمی خود 
را به آمریکا برگرداند. به گزارش فارس، »آناتولی 
آنتونوف« از آمریکا خواسته است که تسلیحات اتمی 
که به دیگر کشورها داده، به آمریکا بازگرداند. به 
گزارش خبرگزاری تاس روسیه، این دیپلمات روس 
گفت: »کشورهای اتمی در برهه های تنش و افزایش 
خطرات، برای ممانعت از وخامت اوضاع، مسئولیتی 
ویژه دارند. من یکبار دیگر از واشنگتن می خواهم همه 
تسلیحات اتمی مستقر شده در خارج )از آمریکا( را به 
سرزمین ملی خودش برگرداند و از تمرین شبیه سازی 
استفاده از این سلاح با مشارکت سربازان کشورهای 
غیراتمی در چارچوب ماموریت های اتمی مشترک 
ناتو دست بردارد؛ اقدامی که برخلاف اصول ابتدایی 
معاهده عدم اشاعه )ان پی تی( است.« سفیر روسیه 
در آمریکا در واکنش به گزارش اخیر تارنمای وبگاه 
»پالتیکو« این اظهارات را مطرح کرد که در آن آمده 
است، واشنگتن در نظر دارد بمب های  اتمی ارتقا 
یافته  B۶۱- ۱۲ را در اروپا ارسال و انبار کند. آناتولی 
آنتونوف بیان داشت: »مقام های دولت )آمریکا( 
به طور سنتی به این تسلیحات به عنوان سلاح های 
تاکتیکی اشاره و استدلال می کنند که زرادخانه 
مشابه روسیه از این تسلیحات چندین بار بزرگ تر 
از زرادخانه ایالات متحده است، اما آنها این واقعیت 
را فاش نمی کنند که همه تسلیحات اتمی تاکتیکی 
ما در تاسیسات متمرکز در روسیه ذخیره شده اند و 
نمی توانند تهدیدی برای ایالات متحده باشند.« وی 
که تا قبل از آغاز کار به عنوان سفیر مسکو در واشنگتن، 
معاون وزیر دفاع روسیه بوده، در ادامه صحبت خود 
تصریح کرد: »درباره بمب های هوایی ایالات متحده، 
آنها در کشورهای اروپایی با زمان پرواز کوتاه تا مرز 
روسیه مستقر می شوند به همین دلیل است که 
بمب های  B۶۱- ۱۲ به رغم ظرفیت محدودشان 
اهمیت راهبردی دارند.« به گفته سفیر روسیه در 
آمریکا، »علاوه بر این، نیروهای مسلح ایالات متحده 
همراه با شرکای ناتو به طور مرتب رزمایش هایی برای 
تمرین استفاده از این تسلیحات برگزار می کنند.« این 
دیپلمات ارشد مسکو افزود: »رهبری ائتلاف آتلانتیک 
شمالی )ناتو( مدعی است که هدف این اقدام علیه 
روسیه نیست. سوال این است که این اتحاد علیه چه 
کسی است که در حال تمرین استفاده از سلاح اتمی 
است؟ اگر این کشور ماست که در مفهوم راهبردی 
)ناتو( به عنوان مهم ترین و مستقیم ترین تهدید برای 

امنیت توصیف می شود؟«

وزارت دفاع روسیه: 

انگلیس طراح و عامل انفجار خط لوله »نورداستریم« بود

تورج  نصر: بزرگمرد دوبلاژ  ایران هم رفت

کوتــــاه

وزارت دفاع روسیه اعلام کرد: تعدادی از پرسنل نیروی 
دریایی انگلیس در طراحی و اجرای حمله به خط لوله 
»نورداستریم« شرکت داشتند. به گزارش فارس، وزارت دفاع 
روسیه خبر داد: اعضای نیروی دریای انگلیس عامل حمله 
تروریستی و منفجرکردن خط لوله نورداستریم در دریای 
بالتیک بودند. اوایل مهرماه بود که وقوع انفجار در خط لوله 
نورداستریم در دریای بالتیک که گاز روسیه را به آلمان و 
برخی دیگر از کشورهای اروپایی منتقل می کرد، خبرساز شد. 
به دنبال این انفجار، مقام های مسکو ابتدا از احتمال خرابکاری 
در این ماجرا خبر دادند و بعدتر اعلام کردند که این یک حمله 
تروریستی بوده است. »دیمیتری پسکوف« سخنگوی کاخ 
کرملین روز بیست وهفتم مهرماه طی نشست خبری گفت: 
»اگر نام عاملان حمله به نورداستریم علنی شوند، کشورهای 
اروپایی غافلگیر خواهند شد«. سخنگوی کرملین افزود: 
»روسیه از طریق مجاری دیپلماتیک، در حال کار روی دریافت 
تحقیقات از این اقدام تروریستی است.« حالا با گذشت یکماه 

از انفجار در خط لوله نورداستریم، وزارت دفاع روسیه رسما 
می گوید که انگلیس در این حمله تروریستی نقش داشته است. 
به گزارش رویترز، وزارت دفاع روسیه اعلام کرد: نیروی دریای 
انگلیس عامل منفجرکردن ماه گذشته خط لوله نورداستریم 
بود. این رسانه انگلیسی البته ادعا کرده که وزارت دفاع روسیه 
»سندی برای ادعای خود ارائه نداد. وزارت دفاع روسیه تصریح 
کرد: »طبق اطلاعات موجود، نمایندگان یک واحد نیروی 
دریایی بریتانیا در طراحی، تدارکات و اجرای حمله تروریستی 
در دریای بالتیک در تاریخ ۲۶ سپتامبر امسال حضور داشتند 
که باعث منفجرکردن خطوط انتقال گاز نورداستریم ۱ و ۲ 
شد.« خبرگزاری رویترز درباره این بیانیه وزارت دفاع روسیه 
به سراغ وزارت دفاع انگلیس رفت؛ اما این وزارتخانه از هرگونه 
اظهارنظر درباره این بیانیه خودداری کرده است. روسیه پیش 
از این درباره حمله به خط لوله نورداستریم، غربی ها را عامل آن 
خوانده بود؛ اما تا پیش از این صراحتا نام یک کشور خاص غربی 

را به عنوان عامل طراحی و اجرای این حمله مطرح نکرده بود.

نگرانی دموکرات ها از سقوط در انتخابات 
با نزدیک شدن انتخابات میان دوره ای کنگره آمریکا، 
سخنگوی دموکرات پیشین کاخ سفید از نگرانی دموکرات ها 
از نتیجه این انتخابات خبر داد. به گزارش فارس، »جن ساکی« 
تصریح کرد که دموکرات ها از نتیجه احتمالی انتخابات 
میان دوره ای کنگره در ماه نوامبر نگران هستند. ساکی بیان 
داشت: »دموکرات ها تاحدودی نگران هستند که وضعیت 
فعلی به کجا ختم می شود و در هفته گذشته این نگرانی ها بدتر 
شده است. مردم نگران هستند که جریان برخی از این رقابت ها 
به کجا ختم می شود.« سخنگوی پیشین کاخ سفید در ادامه 
افزود: »اعداد و ارقام در برخی رقابت های مجلس نمایندگان 
آمریکا، آن طور که باید، نیست.«  جن ساکی تصریح کرد که 
اگر جمهوری خواهان کنترل مجلس نمایندگان آمریکا را در 
انتخابات ماه آینده کنگره به دست آورند، »بازرسی ها و چندین 
استیضاح« انجام خواهد گرفت. رأی دهندگان آمریکایی در تاریخ 
هشتم نوامبر )۱۷ آبان ماه( در انتخابات میان دوره ای کنگره 
آمریکا مشارکت خواهند کرد تا سرنوشت ۴۳۵ کرسی مجلس 
نمایندگان آمریکا و ۳۴ کرسی از ۱۰۰ کرسی سنا را تعیین کنند. 
عملکرد ضعیف دولت بایدن به عنوان رئیس جمهور ایالات متحده 
آمریکا، سرنوشت حزب دموکرات را نیز در معرض خطر قرار 
داده است. دونالد ترامپ در انتقاد دوباره از جو بایدن گفت: 
ایالات متحده به سرعت به جهنم می رود و به یک رهبر قوی در 
رأس نیاز دارد. وی در مصاحبه با شبکه »فاکس نیوز« افزود: ما 
کسی را می خواهیم که رهبری بزرگ باشد. کسی را می خواهیم 

که بتواند رودرروی »شی«، رئیس جمهور چین بایستد. 

دور دوم انتخابات در برزیل
رای دهندگان برزیلی یکشنبه با هدف مشخص کردن برنده 
دوردوم رقابت انتخابات ریاست جمهوری این کشور به پای 
صندوق های رای می روند. به گزارش ایسنا، به نقل از خبرگزاری 
رویترز، دوردوم انتخابات ریاست جمهوری برزیل که امروز 
برگزار می شود، مشخص خواهد کرد که از بین لوئیز ایناسیو 
لولا داسیلوا، رئیس جمهور سابق و ژایر بولسونارو، رئیس جمهور 
فعلی برزیل کدامیک رهبری بزرگترین اقتصاد آمریکای لاتین 
را برای چهار سال آینده به دست خواهد گرفت. نظرسنجی ها 
نشان می دهند لولا داسیلوا برتری اندکی بر بولسونارو داشته و 
در آستانه رسیدن به سومین دور ریاست جمهوری خود و تجربه 
یک بازگشت قابل توجه سیاسی بعد از به حبس افتادنش به 
اتهام اختلاس قرار دارد؛ اتهامی که بعدا لغو شد. اما بولسونارو 
در دور اول انتخابات ریاست جمهوری برزیل در ماه جاری 
میلادی، بهتر از پیش بینی نظرسنجی ها ظاهر شده و بسیاری از 
تحلیلگران می گویند ممکن است انتخابات در نهایت بر خلاف  
پیش بینی نظرسنجی ها تمام شود. تحلیلگران و گروه های 
متمرکز بر رای دهندگان بلاتکلیف معتقدند که رئیس جمهور 
فعلی برزیل تلاش چندانی برای ایجاد تکان اساسی در رقابت به 
خرج نداده است؛ نتایج نظرسنجی ها از زمانی که لولا داسیلوا در 
دور اول انتخابات ریاست جمهوری برزیل در دوم اکتبر با برتری 

پنج درصد پیشتاز بود، ثابت بوده اند. 

نخست وزیر ارمنستان گفت: علاوه بر 
پیشنهاد روسیه، پیشنهادات کشورهای 
جمهوری  با  مذاکره  زمینه  در  غربی 
آذربایجان را بررسی می کنیم. به گزارش 
فارس، »نیکول پاشینیان« گفت: باید 
بگویم که پیشنهادات کشورهای غربی 
برای ما نیز غیرقابل قبول نیست. یکی از 
گزینه ها این است که بگوییم الان زیاد روی 
مساله قره باغ تمرکز نکنیم، این وضعیت را 
تا حدودی وضعیت موجود بدانیم، موضوع 
روابط ارمنستان و جمهوری آذربایجان 
را حل کنیم، غیرقابل قبول نیست، قابل 
قبول است. وی ادامه داد: رویکرد دیگر این 
است که برویم و مساله قره باغ را حل کنیم. 
حال ممکن است این سوال پیش بیاید که 

کدامیک از این طرف ها قره باغ کوهستانی 
را بخشی از جمهوری آذربایجان می دانند 
و کدام را نه. متاسفانه جامعه جهانی، همه 
کشورها بدون استثنا، قره باغ را بخشی از 
جمهوری آذربایجان می دانند. پاشینیان 
گفت که ارمنستان برای صلح آماده است 
و ابرقدرت ها می توانند برای برقراری صلح 
با باکو ضمانت دهند. نخست وزیر ارمنستان 
چهارشنبه هم اظهارکرد که به دعوت 
روسیه راهی شهر »سوچی« خواهد شد 
تا با »ولادیمیر پوتین« و »الهام علی اف« 
در نشست سه جانبه شرکت کند. این در 
مصطفی اف«  »شاهین  که  است  حالی 
معاون نخست وزیر جمهوری آذربایجان 
گفت: »پیشنهاد ارمنستان برای ایجاد سه 

نقطه ایست بازرسی در مرز با جمهوری 
آذربایجان، تنها تقلیدی از اجرای مفاد 
بیانیه سه جانبه ۱۰ نوامبر ۲۰۲۰ است.« 
وی مدعی شد که مسیرهای پیشنهادی 
ارمنستان از نظر توپوگرافی و شرایط اقلیمی 
برای ارتباط حمل ونقل با »نخجوان« و 
ترانزیت بین المللی در اکثر ایام سال مناسب 
نیستند. ارمنستان اعلام کرده که قصد دارد 
سه پاسگاه در مرز با جمهوری آذربایجان 
باز کند. شاهین مصطفی اف بیان کرد: 
پست های بازرسی باید با توافق طرفین و 
به صورت متقارن باز شود. اما ارمنستان 
هیچگونه هماهنگی با باکو انجام نداده است. 
به گفته او، ارمنستان با نقض بند ۹ بیانیه 
سه جانبه بهترین گزینه را برای ارتباطات 

حمل ونقلی ارائه نکرده است. جنگ در 
منطقه قره باغ میان ارمنستان و جمهوری 
آذربایجان در سال ۲۰۲۰ بیش از ۶۵۰۰ 
کشته از نظامیان دو طرف در پی داشت که 
با توافقنامه ای تحت نظارت روسیه به طور 
نسبی پایان یافت و ارمنستان از ادعای خود 
برای تملک اراضی که از ده ها سال پیش 
در اختیار خود داشت، عقب نشینی کرد 
و روسیه نیز ۲۰۰۰ نیروی برای نظارت بر 
روند آتش بس به منطقه فرستاد. تلاش های 
برای صلح نهایی میان ارمنستان و جمهوری 
آذربایجان در حالی است که دو کشور پس از 
پایان جنگ در پی تقویت بنیه نظامی خود 
برآمده اند. در این راستا رسانه ها از افزایش 
بودجه نظامی جمهوری آذربایجان در سال 
۲۰۲۳ خبر داده و نوشتند که تقویت توان 
نظامی جمهوری آذربایجان و تامین امنیت 
ملی اولویت اصلی هزینه های بودجه دولتی 

است.

نخست وزیر ارمنستان: 

پیشنهادغربرادرزمینهروابطبا»باکو«بررسیمیکنیم

کانون  هنری  و  فرهنگی  مراکز  عضو   ۷
افتخار  دیپلم  کسب  به  موفق  فکری  پرورش 
نقاشی  بین المللی  مسابقه  بیست وچهارمین  از 
»نوازاگورا« کشور بلغارستان شدند. به گزارش 
اداره کل روابط عمومی و امور بین الملل کانون، 
نقاشی  بین المللی  مسابقه  بیست وچهارمین 
»نوازاگورا« کشور بلغارستان در سال ۲۰۲۲ با 
موضوع آزاد برگزار شد و از بین ۳۲۱۷ اثر از ۳۲ کشور 

۷ نفر از اعضای مراکز فرهنگی و هنری کانون پرورش 
فکری موفق به کسب دیپلم افتخار از این دوره از 
مسابقات شدند. اسامی برگزیدگان این مسابقه 
عبارتنداز: پرنیا محمدی ۸ ساله از مرکز چوپار 
کانون استان کرمان، نازنین زهرا خاطری ۷ ساله از 
مرکز شماره ۱ کانون مهاباد استان آذربایجان غربی، 
النا امید ۱۴ ساله از مرکز شماره ۱ کانون اردبیل، 
فاطیما سلگی ۹ ساله از مرکز کانون نهاوند استان 

همدان، فاطمه مسعودی ۱۸ ساله از مرکز شماره 
۲ کانون صفاشهر استان فارس، زهرا عسگری 
۱۲ ساله از مرکز شماره ۱ کانون مشکین شهر 
استان اردبیل و پانیذ نیک بخت ۱۵ ساله از مرکز 
شماره ۱ کانون خوانسار استان اصفهان. همچنین 
در بیست وچهارمین مسابقه بین المللی نقاشی 
»نوازاگورا« یک دیپلم افتخار به امور بین الملل کانون 

پرورش فکری کودکان ونوجوانان اهدا شد.

تقدیراز۷کودکایرانیدرمسابقهنقاشیبلغارستان

شرکت تجهیزات نظامی »راین متال« 
اعلام کرد که آلمان برای اولین بار از یک ناوچه 
پدافند هوایی، یک سلاح لیزری با انرژی بسیار 
بالا را در دریای بالتیک آزمایش کرده است. به 
گزارش فارس، شرکت آلمانی ساخت تجهیزات 
نظامی و دفاعی »راین متال« خبر داد: سلاح 
لیزری پرانرژی آینده )HEL( برای اولین بار 
از یک ناوچه پدافند هوایی کلاس زاکسن 
نیروی دریایی آلمان در دریای بالتیک در 

اواخر ماه آگوست شلیک شد. شبکه روسی 
»راشاتودی« گزارش کرد، ناوچه کلاس 
»زاکسن« با موفقیت چندین پهپاد را درگیر 
کرد و توانایی خود برای ساقط کردن چندین 
هدف در بردهای کوتاه و بسیار کوتاه را در 
معرض نمایش قرار داد. شرکت راین متال 

اعلام کرد که آزمایش سلاح لیزری آلمان، 
توانمند حسگرها و رادارهای )الکترواپتیکال 
HEL ( را مورد تایید قرار داد. براساس این 
گزارش، آزمایش این سلاح لیزری تا اواسط 
۲۰۲۳ ادامه دارد و توانمندی های این سلاح 
لیزری در سناریوهای مختلف محک زده 

می شود و آن طور که راین متال گفته است، 
نتایج این آزمایشات در تعیین آنچه که برای 
عملیاتی کردن کامل این سلاح نیاز است، 
مؤثر خواهد بود. ارتش کشورهای غربی با 
یکدیگر رقابت می کنند تا سیستم دفاعی 
خود را در مقابل حملات پهپادی تقویت کنند. 
براساس گزارش راشاتودی، لیزرها بخش بسیار 
مهمی از راه حل برای حملات پهپادی و دیگر 
چالش های پدافند هوایی محسوب می شوند. 

آلمانسلاحلیزریآزمایشکرد


